
ION VOVA, 
reg izoru l -soldat 

- Uimitor! Înţeleg că nu aveţi regrete. 
Să fie, oare, chiar aşa? 

- Spuneţ i că e uimitor. Adaug: 
uimitor de adevărat. Nu mă hrănesc 
din regrete şi nu vreau să ţin minte 
neplăcerile. Pur şi simplu, încerc să le 
uit. 

- Vă e teamă de forţa memoriei? 
- Mă apăr de ea. Niciodată nu 

m-am ancorat în trecut şi nu m-am 
închinat unui ideal retrospectiv. Deci, 
pot privi în viitor şi sunt liniştit. 

- Şi prezentul? 
- Mă mulţumesc cu ce am. Cu ce 

mă inconjoara. 
- Chiar dacă sunt ceţuri sau neguri 

sau . . .  
- Nu vreau să  am obsesii oribile 

şi, în genere, nu angajez conflicte nici 
cu duşmanii. Recunosc că e destul de 
greu dar, cum practic această 
atitudine de ani de zile, a ajuns să fie, 
pentru mine, floare la ureche.  
Oamenii mă agreează şi, uneori, mă 
răsplă tesc cu sentimente foarte 
calde. De meşterul Zirra sau de 
maestrul Sică m-a legat o mare 
prietenie. Aşa că, la urma urmei, eu 
sunt în câştig. 

- Şi Mihai Zirra, şi Sică Alexandrescu 
fac parte din trecutul dumneavoastră. Aţi 
fost martor la evenimentele petrecute în 
ultimii 40 de ani de radiofonie românească, 
40 din 65! Acceptaţi, fie şi pentru o clipă, 
fie şi pentru un interviu, să cotrobăim puţin 
prin deceniile de demult? 

- O, da. Tocmai pentru că sunt 
liber de ele, le pot privi cu afect iune. 

- Aşadar, domnule Ion Vova. . .  ' 

- Aşadar, m-am născut la 30 
septembrie 1917  ... 

- Toamna teribilă a unui an teribil . . .  
- Cum mama, Aglae Mihăilescu-

Toscani, studia pianul şi canto la 
Berlin, m-am născut acolo şi numai 
după patru ani am ajuns în t ară. Am 
moştenit, desig ur, de la mama o 
oarecare vocaţie artistică în general, 
muzicală, în particular, aşa că să nu 
vă mire că până şi azi spectacolul 
muzical mă atrage şi mă interesează 
în cel mai înalt grad. Am făcut liceul 
la "Mihai Viteazul" şi ,  împotriva 
sfaturilor părinteşti ce voiau a mă feri 
de deziluzii ,  am dat, în 1 937/38,  
examen la Conservator. Cum sunt 
norocos, am fost repartizat la clasa 
lui Ion Manolescu. 

- Îi ş t iu  doar g lasu l .  C u m  era ca 
profesor? 

- Extraordinar! Şi dacă ar fi să-i 
identific obsesiile (didactice), ele au 
fost: rostirea versului, a teatrului în 
versuri, astfel încât cadenţa armonică 
să triumfe; !ji, apoi, valorificarea 
textului nu la nivelul suprafeţei  
cuvântului, ci la acela al  structurii de 
adâncime. Subtextul, ca suport al 
textului. 

- Deci, ca mulţi alţi colegi din redacţia 
teatru l u i  radiofonic, aţi început pr in a fi 
actor. 

- Mai întâi am fost însă 
concentrat şi am mers cu frontul până 
în Caucaz, am trăit dezastrul de la 
Stalingrad. N-am fost rănit grav, m-a 
ocrotit Dumnezeu. M-am întors teafăr 
şi am rămas veteran în viată; reluând 
cursul, am terminat Conservatorul şi, 
între timp, am jucat la o serie d e 
companii particula re: Teatrul 
Comedia, Teatrul Regina Maria 
(înainte de război), Teatrul Nostru, 
Compania Birlic. Bănuiesc o întrebare 
�i vă răspund. N-am jucat Hamlet! Am 
mterpretat zeci de roluri de comedie, 
în acord cu înclinaţ ii le mele fireşti. 
Aşa am fost ca actor, aşa sunt ca 
regizor. Pentru mult i, numele meu 
este inseparabil de "Unda veselă", la 
care lucrez, e drept, din 1 959. E o 
emisiune foarte serioasă - ca orice 
comedie, nu-i aşa? -, g ândită nu 
revuistic, ci ca o hartă a spiritului 
satiric, o emisiune care a oferit 
partituri substant ia le tuturor actorilor 
din ultimii 45 de imi. Dar, să mă întorc 
la biografia exterioară. Am ajuns şi la 
Teatrul Naţ ional, unde Zaharia 
Stancu a comasat o serie de trupe 
particulare, iar aici am fost distribuit 
în Trei  suror i ,  Egor Bu lîc iov şi a l ţ i i ,  
Bătrâneţe zbuciumată, Căruţa c u  paiaţe ... 
Tot aici, am avut şansa de a-mi vedea 
numele scris pe acelaşi afiş cu acela 
al lui Caragiale, jucând în O seară la 
Union,  f<:!oaptea furtunoasă şi în unele 
schite. In fine, tot aici am trăit marile 
montări Caragiale în viziunea lui Sică: 
cultul textului, absenţ a oricărei 
vulgarităţi, evident ierea simfoniei 
latente de dincolo de cuvinte. 

- Aţi pus în undă Caragiale? 
- De nenumărate ori. Cu respect 

şi emot ie. Şi mereu cu îngrijorare. 
Sper, totuşi, că seria de schit e 
transmise la radio va rămâne. 

' 

- Sunteţi de peste o jum!J.tate de secol 
creator şi privitor de teatru. In această din 
u rmă i postază ,  ce montăr i  scen ice 
Caragiale v-au impresionat? 

- Cele realizate cu simţul măsurii 
şi cu respectarea premiselor de la 
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care porneşte spectacolul. Măsură şi 
consecvenţă, deci. 

- Prin anii '50, v-am lăsat la Naţional. 
Acum, vorbim într-un birou situat la parterul 
c l ăd i r i i  d i n  strada Genera l  Berthelot .  
Drumul a fost lung? A fost drept? 

- Cu o singură cotitură. Cea de 
prin 1 955, când Mihai Zirra, care mă 
cunoştea foarte bine ca actor, mai 
ales dintr-o comedie agreabilă,  
plăcută publicului de atunci (Clasa 
a VII I-a B de Roger Ferdinand, tradusă 
şi pusă în scenă de Ionel Ţăranu, cu 
Radu Beligan în rolul principal), m-a 
chemat la radio. Pe scenă, climatul 
artistic se înăsprise, aşa că am 
acceptat. 

- Şi aţi rămas pe loc patru decenii . . .  
- C u  mare bucurie. A m  început 

prin a face regie de studio, regie 
muzicală, în sfârşit, regie artistică 
pentru tot ce înseamnă scenariu 
radio: teatru, teatru pentru copii, 
emisiuni dramatizate, emisiuni de 
satiră şi umor, de divertisment, 
revelioane ... 

- Şi dacă am trage o linie? 
- Sunt pensionat din 1 977 dar, cu 

bunăvoinţa colegilor şi, poate, şi cu 
priceperea mea, am continuat să fiu 
colaborator permanent. Îmi ceret i să 
transform în cifre chiar viata me.;. Mă 
supun fără prea multă p lăcere şi  
rostesc: peste 1 000 de spectacole. E 
un simplu reper ipotetic. Fără 
importanţă. 

- Pe locul !?  
- Dacă ar f i  după gândul meu, aici 

aş plasa piesa la care lucrez. Adică 
Farsa meşterului Pathelin (în traducerea 
lui Tudor Arghezi). Un text care-şi 
păstrează actualitatea după 500 de 
ani. Cum eu sunt niţel "vechi" şi cred 
că cheia de boltă a spectacolului este 
distribuţia, i-am invitat în studio pe 
Ion Lucian, Tamara Buciuceanu, Dem 
Rădulescu. Şi, tot pe primul loc, trece 
spectacolul la care mă g â ndesc 
pentru luna aprilie. Nu e un secret: 
Aurel Felea, La cârciumioara din Şosea. 

- Văd că v i i toru l  vă preocupă c u  
adevărat. 

- Ce vă spuneam la începutul 
discut iei noastre? ' 
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